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سخنگوی قوه قضائیه خبر داد
پرونده تتلو در دست رسیدگی

سخنگوی قوه قضائیه گفت: پرونده تتلو در حال رسیدگی و اتخاذ تصمیم است. 
اصل بر این است که  تمام دادگاه های ما علنی است مگر اینکه قرار غیرعلنی بودن 

توسط رییس دادگاه صادر شود. 
به گزارش ایسنا، مسعود ستایشی در حاشیه هفتمین جلسه دادگاه منافقین در 
جمع خبرنگاران گفت: در پرونده منافقین بیش از  ۱۰۰  اقدام تروریستی توسط 
این  گروهک تروریستی انجام شده است و این جنایات و اقدامات تروریستی که 
ناظر به اعضای مرکزی این گروهک اســت دارای شکات متعدد با شهود زیادی 

است.
وی درباره بحث روند دادرســی گفت: روند دادرســی در ایــن پرونده عادلانه و 
منطبق با موازین قانونی و اصول و قواعد دادرســی و تشریفات رسیدگی است و 

منطبق با مقررات قانونی  از جمله قانون آیین دادرسی کیفری است. 
وی تاکید کرد: این گروهک تروریســتی منافقین موسوم به مجاهدین از ابتدای 
انقلاب تاکنون اقدامات خیانت آمیز فراوانی مرتکب شدند و در قالب یک سازمان 
رســمی مرتکب این اعمال شــدند لذا پرونده قطور و ســنگین است و متضمن 
کیفرخواست ۷۰۰ صفحه ای اســت. ارتباط و رابطه تنگاتنگی که این گروهک 
تروریستی با رژیم سفاک بعثی و رژیم صهیونیستی در عرصه های مختلف  انجام 

دادند را در دادگاه دیدید.  
ستایشی در پاســخ به سوالی درخصوص مساعدت دســتگاه قضایی نسبت به 
متهمانی که پشیمان هستند و توبه کرده اند، گفت: نسبت به کسانی که در خارج 
از مرزها هســتند و می خواهند برگردند و نسبت به اعمالشان پشیمان هستند 
در کشور باز اســت و می توانند تشریف بیاورند. اما افرادی که مرتکب جنایت و 
اعمال قتل و غارت باشند، باید مسایلشان مورد بررسی قرار بگیرد. افرادی هم که 
می خواهند توبه کنند آنها که در مقام رسیدگی هستند، می توانند نسبت به این 

موضوع تصمیم گیری کنند.
ستایشی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده تتلو گفت: پرونده در 
حال رســیدگی و اتخاذ تصمیم اســت. وی درباره علنی بودن دادگاه تتلو گفت: 
اصل بر این اســت که  تمام دادگاه های ما علنی اســت مگر اینکه قرار غیرعلنی 
بودن توسط رییس دادگاه صادر شود. وی از زمان برگزاری دادگاه تتلو اظهار بی 

اطلاعی کرد.

مرکز  رسانه قوه قضائیه خبر داد
اجرای حکم اعدام محمد قبادلو

حکم قصاص محمد قبادلو پس از تایید در دیوان عالی کشور، اجرا شد. به گزارش 
ایلنا، مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: حکم دادگاه کیفری یک استان تهران 
مبنی بر »قصاص نفس« محمد قبادلو در پرونده به شــهادت رساندن یک مامور 
نیروی انتظامی به نام »فرید کرم پور حسنوند« و مجروح کردن ۵ مامور دیگر در 

جریان ناآرامی های سال گذشته، پس از تأیید در دیوان عالی کشور، اجرا شد.

احضار رائفی پور به دادسرای تهران
در پی ایراد برخی ادعا ها از علی اکبر رائفی پور، دادستانی تهران ضمن احضار وی، 

اسناد و مدارک مرتبط با ادعای مطرح شده را مطالبه کرد.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه در پی ایراد برخی ادعا ها از علی اکبر رائفی پور، 
دادســتانی تهران ضمن دعوت وی؛ اسناد و مدارک مرتبط با ادعای مطرح شده 

را مطالبه کرد.

تایید اساسنامه آموزش فنی و حرفه ای 
در شورای نگهبان

ســخنگوی شــورای نگهبان خبر داد که طرح اساسنامه سازمان آموزش فنی و 
حرفه ای کشور پس از اصلاحات در مجلس شورای اسلامی خلاف موازین شرع و 

قانون اساسی شناخته نشد.
به گزارش ایسنا، متن پیام هادی طحان نظیف در شبکه اجتماعی ایکس به شرح 
زیر است: »طرح اساسنامه سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور« که در مراحل 
قبل با اشــکالات و ابهاماتی مواجه شده بود، پس از اصلاح در مجلس و بررسی 

مجدد در شورای نگهبان، خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.

کنایه آذری جهرمی  به نماینده عضو پایداری مجلس
وزیر پیشین ارتباطات درتوئیتی کنایه آمیز به اظهارات خضریان پاسخ داد. 

بــه گزارش خبرآنلاین، محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات دولت دوازدهم 
در واکنش به اظهارات اخیر علی خضریان نماینده تهران که گفته بود: اگر کشور 
بر اساس شایستگی اداره می شد آذری جهرمی که یک کارشناس وزارت اطلاعات 
بود فقط به دلیل رابطه خویشــاوندی با محمود واعظی وزیر ارتباطات نمی شد، 
نوشــت: »جناب آقای خضریان، همونطوری که شــما روز اول کاری با مترو به 
مجلــس رفتید در حالی که مترو آن روز تعطیل بود! همان طور هم بنده با آقای 
دکتر واعظی رابطه ی خویشاوندی دارم. این افاضات از گروهک شما بعید نیست، 

خوب است مواضع را با سرتیم خود چک کنید.«

نماینده چابهار:
 استیضاح وزیر نفت را کلید زدیم

نماینــده چابهار در مجلس گفت احتمالا دولــت به دنبال افزایش قیمت بنزین 
است.

معین الدین سعیدی، نماینده مردم چابهار در مجلس، گفت: ما احتمال می دهیم 
دولت بنا دارد قمیت سوخت را افزایش دهد و به همین دلیل سهمیه ها را کاهش 

داده است. در واقع به مرگ گرفته است که مردم به تب راضی شوند.
وی افزود: با توجه به کم شــدن ســهمیه سوخت آزاد و مشکلاتی که در استان 
سیستان و بلوچستان برای مردم ایجاد شده بنده به اتفاق یکی دیگر از نمایندگان 
استان طرح استیضاح وزیر نفت را کلید زدیم و در حال جمع آوری امضا هستیم.

عدلیه

شورای نگهبان

ویژه

مجلس

سخنگوی جبهه اصلاحات گفت: تنها ابزار ما 
گفت وگو اســت و ما آماده گفت وگو هستیم. 
اما بســتر گفت وگو را حاکمیــت باید فراهم 
کند. تا به امــروز فرصت هایی به وجود آمده 
و اصلاح طلبان پیشنهادات خود را درباره آنچه 
که مطالبات مردم بوده و می توانسته راهگشا 
باشد و کشــور را از این شرایط خارج کند تا 
شــرایطی برای انتخابات آزاد و رقابتی فراهم 
شــود، ارائه کردند اما متاسفانه به آن توجهی 

نشده است.
به گزارش ایلنا، جواد امام ســخنگوی جبهه 
اصلاحات، درباره جزئیــات راهبرد انتخاباتی 
جبهه اصلاحــات گفت: ایــن راهبرد مربوط 
به انتخابات آتی اســت، اما اینکه تصمیمی در 
خصوص برنامــه و چگونگی حضــور یا عدم 
مشــارکت در این جلســه گرفته شده باشد 
خیر. اما در این راهبرد وضعیت اصلاح طلبان 

و مشی اصلاح طلبی و آنچه که از حقوق ملت، 
قانون اساســی، نقش مــردم و نقش محوری 
جامعه در ارتباط با آرای عمومی و برنامه های 
اصلاح طلبی الهام گرفته و محدودیت هایی که 
خلاف قانون اساســی مانع نقش آفرینی مردم 
و مغایر با مصالح ملت اســت، برشمرده شده 

است.
وی ادامه داد: ما معتقدیم در وضعیت موجود، 
مطالبــات مردم چندان موردتوجه نیســت و 
مــردم در تحقق مطالبات شــان ناکام ماندند. 
عدم توجه به حوادث سال های اخیر و مشکلات 
فزاینــده ای کــه در حوزه هــای اقتصــادی، 
اجتماعی، سیاســی و حتی محیط زیســتی 
براثر ناکارآمدی و ناتوانی هــا بر این حجم از 
نارضایتی ها افزوده و شــرایطی را فراهم کرده 
که تسلط بیشتری را در مقابل خواست مردم 
ایجاد کرده و با برخی برخوردها شــکاف بین 

جامعه و حاکمیت را عمیق تر کرده است. وی 
افزود: آن چیزی کــه در فرآیند اصلاح قانون 
انتخابات شــاهد بودیم، این بود که شــرایط 
محدودتر و بســته تر شد و عملا انتخاب مردم 
صدمه دیده است. با رویکردهای انحصارطلبانه  
در دوره اخیــر، صحنه رقابت تــا حدودی از 
بین رفتــه و عملا نهاد انتخابــات بی موضوع 
شده اســت. اینها مواردی است که در تبیین 
وضــع موجود به آن پرداخته شــده اســت. 
روند یکدست ســازی منجر به حذف نیروهای 
منتقد و توانمند در همه عرصه ها شــده و ما 
در چندســال اخیر شــاهد کاهش مشارکت 
مردم هســتیم. نتیجه  آن هم مجلسی است 
که پیش روی ما اســت که به عنوان یک نهاد 
انتخابــی، قادر به انجام آن کار ویژه و منحصر 
به فردی که بایــد در حوزه قانونگذاری انجام 
دهد، نبوده و با تشــکیل شوراهای بالادستی 

و نهادهــای موازی عملا حــق قانونگذاری و 
نظــارت مخــدوش و مجلــس از آن جایگاه 

خودش خارج شده است.
این عضــو جبهه اصلاحات تصریح کرد: بحث 
ما در این ســند آن اســت که انتخابات باید 
معنا پیدا کنــد و نهادهای انتخابی در جایگاه 
خودشــان قرار بگیرند و نهادهــای مدنی از 
انفعال خارج شوند. ما باید برای آنکه حاکمیت 
به مشارکت جامعه احترام بگذارد، تلاش کنیم 
تــا اداره امور به مردم واگذار شــود و حقوق 

جامعه به رسمیت شناختن این حق است.
جواد امام در پاســخ به این سوال که تصمیم 
جبهه اصلاحات برای انتخابات چیست، گفت: 
تصمیم جبهه اصلاحات این اســت که ما باید 
تلاش کنیم تا حاکمیت شرایطی را فراهم کند 
که انتخابات معنا پیدا کند و اگر انتخابات آن 
جایگاه و لوازم خود را که باید از آن برخوردار 

باشد، پیدا نکند و شرایط حضور همه سلایق 
و جریانات سیاسی و تشــویق و آشتی مردم 
با صندوق فراهم نشود، عملا جبهه اصلاحات 

نمی تواند در آن مشارکتی داشته باشد.
ســخنگوی جبهه اصلاحات دربــاره آنکه آیا 
این جبهه در انتخابات لیســتی ارائه نخواهد 
کرد، گفت: برنامه ما تا لحظه آخر آن اســت 
که تلاش کنیم تا حاکمیت شرایطی را فراهم 
کند که به قهر مردم پایان داده شود. حاکمیت 
باید تلاشــی در جهت تجدیدنظر در قوانین و 
رویه های گذشــته که باعــث ناامیدی و یاس 
مردم شده اســت، انجام دهد. در صورتی که 
این کار را انجام دهد، ما هم باید تلاش کنیم 
تا مــردم به این قهر پایان دهند. این مســیر 
دو ســویه است؛ سوی اول وظیفه حاکمیت و 

سوی دوم مربوط به جریانات سیاسی است.
امام در پاسخ به این سوال که آیا اصلاح طلبان 
بــرای تجدیدنظــر در بررســی صلاحیت ها 
گفت وگوهایــی انجام داده اند، گفت: تنها ابزار 
ما گفت وگو است و ما آماده گفت وگو هستیم. 
اما بســتر گفت وگو را حاکمیــت باید فراهم 
کند. تا به امــروز فرصت هایی به وجود آمده 
و اصلاح طلبان پیشنهادات خود را درباره آنچه 
که مطالبات مردم بوده و می توانسته راهگشا 
باشد و کشــور را از این شرایط خارج کند تا 
شــرایطی برای انتخابات آزاد و رقابتی فراهم 
شــود، ارائه کردند اما متاسفانه به آن توجهی 
نشــده است.  وی در پاســخ به این سوال که 
این پیشنهادات به چه کسانی ارائه شده است، 
گفت: ما در جلســاتی که بــا رئیس جمهور و 
خانه احزاب داشــتیم و همچنین همزمان با 
اعتراضات سال گذشته در نشست هایی که در 
شــورای عالی امنیت ملی و نهادهای مسئول 

داشتیم، پیشنهادات خود را ارائه کردیم.
ســخنگوی جبهه اصلاحات در پاسخ به این 
ســوال که شــورای نگهبان اخیرا صلاحیت 
هزار نفر از نامزدهای انتخابات مجلس شورای 
اسلامی را تایید کرد آیا از جناح اصلاح طلب در 
این لیست نامزدی وجود دارد، گفت: اطلاعاتی 
در این  موضوع ندارم. اما قبل از آن، سخنگوی 
ستاد انتخابات وزارت کشور اعلام کرد ۱۵۸۰ 
نفر از اصلاح طلبان تأیید صلاحیت شدند که 
ما اطلاعــات آن را نداریم. فکر می کنیم آن ها 
چیزی به اســم اصلاحات تولید یا وارد کردند 

وگرنه ما بی اطلاع هستیم.
امام در پاســخ به این سوال که چه احزابی از 
جبهه اصلاحات در انتخابات ثبت نام کردند، 
گفت: اطلاع دقیق ندارم، اما سخنگوی حزب 
ندای ایرانیان اخیرا اعــلام کرد، طبق آماری 
که از افــراد، احزاب و جریانــات مختلف که 
خودشــان را اصلاح طلب معرفی کرده بودند 
اخذ شــده، ۶ نفر از ۴ حزب تایید صلاحیت 
شــدند. در احزابی که نام بردند حزب اعتدال 
و توســعه هم بود، اما ایــن حزب عضو جبهه 

اصلاحات نیست.

نماینده سمیرم در مجلس شورای اسلامی و عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفت: برخی می گویند مجلس بی خاصیت 
شده است، حتی بعضی از قوانین، خیلی توسط دولت اجرا 
نمی شــود و مجلس هم نتوانسته دولت را مجبور به اجرای 

آن قوانین کند.
به گزارش رویداد 2۴، اصغر سلیمی با اشاره به اینکه یکی از 
عوامل موثر در مشــارکت حداکثری مردم در انتخابات این 
اســت که آیا مســئولان به وعده های خود عمل کرده اند یا 
خیر؟ گفت: از طرفی، وضعیت اقتصادی و معیشــتی حاکم 
بر کشــور و زندگی مردم، مهم ترین دغدغه عمومی اســت. 
مســئولان باید نگاهی به کارنامه خود بیندازند و ببینند آیا 

توانستند تورم و گرانی را کنترل کنند یا نه؟
وی افزود: مردم انتظار داشتند دولت، نظارت جدی بر بازار 
داشته باشد. با توجه به اینکه رییس جمهور، زمانی در راس 
قوه قضاییه بوده، انتظار مردم در برخورد با فساد و تخلف این 
بود که ریشــه های این انحرافات خشک شود تا موضوعات 
اصلا به قوه قضاییه کشــیده نشود. وقتی فساد ها در کشور 

به رســانه ها کشیده می شود، گله مندی و دلسردی مردم را 
به دنبال خواهد داشت. نماینده ســمیرم با اشاره به اینکه 
مجلس حدود دو سال است که واردات خودرو های خارجی 
را تصویب کرده، اما همچنان دولت اقدام خاصی در این باره 
انجام نداده است، خاطر نشان کرد: وقتی مردم می بینند که 
می توانند خودروی باکیفیت تر و با قیمت پایین تر سوار شوند، 
اما دولت کارشــکنی می کند، قطعاً برایشان ناراحتی ایجاد 
می کند.  ســلیمی با تاکید بر اینکه برخی می گویند مجلس 
بی خاصیت شده است، گفت: حتی بعضی از قوانین، خیلی 
توسط دولت اجرا نمی شود و مجلس هم نتوانسته دولت را 
مجبور به اجرای آن قوانین کند.  وی با بیان اینکه در این جا 
تا حدی من حق را به مردم می دهم، افزود: ولی باید بگویم 
در موضوع قانون گذاری، مجلس وظیفه خود را به نحو احسن 

انجام داده است و در بحث نظارت هم، تمام تلاش خود را به 
کار بست. اما تا زمانی که دولت اراده همکاری نداشته باشد، 
این کارها، دور باطل می شود. مگر چقدر می توان پروسه های 
طولانی اســتیضاح را ادامه داد؟ حال اســتیضاح و عزل هم 
اتفاق بیفتد و ما از این اهرم های نظارتی خود استفاده کنیم؛ 

خب اگر بهبود در خروجی کار صورت نگیرد، چه فایده؟
نماینده ســمیرم یادآور شــد: آقای رییس جمهــور در ایام 
انتخابــات، وعده های زیادی داد. او گفــت من خودم برای 
عزل مدیران ناکارآمد وارد صحنه خواهم شــد یا مثلًا برای 
مردم مسکن می سازیم، سرعت اینترنت را افزایش می دهیم 
و پلتفرم هــا را فیلتر نمی کنیم. خب اگــر این وعده های بر 
زمین مانده تا امروز انجام می شد، تا حدی زیادی خیالمان از 

مشارکت حداکثری مردم در انتخابات راحت بود.

وی بــا اشــاره به اینکــه در برخــی کشــورها، انتخابات 
ریاست جمهوری و مجلس همزمان انجام می شود، گفت: که 
این رویه از نظر من، پسندیده تر است. وقتی مردم خروجی 
کار دولت و مجلــس را می بینند و رضایت ندارند، همزمان 
نســبت به تغییر هر دو اقدام می کننــد. در این رویه دیگر 
نمی توان گفت حالا صبر کنید تا دولت تغییر کند تا خروجی 

کار های ما هم دیده شود.
وی با اشاره به اینکه یکی از ضعف های مجلس یازدهم این 
بود که 22۰ نماینده برای حضور آقای رئیسی در انتخابات 
ریاست جمهوری، نامه امضا کردند، افزود: این اتفاق در این 
ســطح، برای اولین بار و به نوعی یک جور چک سفید امضا 
دادن به رییس جمهور بود. در ادامه احســاس شــد که این 
نماینده ها دیگر نخواســتند به خاطر برخی مسائل، با دولت 
شاخ به شاخ بشوند. با این تفاسیر، اگر مردم به صورت جدی 
در صحنه انتخابات حاضر شوند و افرادی را با رای بالا، راهی 
مجلس کنند، حتماً تاثیر تلاش آن ها بر کار دولت، بیش از 

پیش به چشم خواهد آمد.

حجت الاسلام والمسلمین سید حسن خمینی، 
گفــت: نزاع هــای فرقه ای بین مــا بزرگترین 
مسیری است که دشمنان می توانند از آن ورود 
پیدا کنند. البته مقابله با این مســیر متأسفانه 
هم در میان شیعیان و هم در میان اهل سنت  
مخالف دارد و کســانی  هستند که از بیرون بر 

این نزاع می دمند.
به گزارش جماران، حجت الاسلام والمسلمین 
سید حسن خمینی در دیدار با جمعی از اهالی 
اهل سنت اســتان گلستان با تاکید بر اهمیت 
بالای شــناخت موضوع و زبان روز در مســیر 
تبلیــغ و موانع آن، هدف تبلیغ را »ترویج دین 
خدا« دانســت و گفت: امروز جامعه اسلامی از 
جهات بســیار زیادی با دوران قبل فرق کرده  
اســت. امروز داســتان غزه قصه تلخی اســت 
کــه در آن یک جهان که خودشــان را مدعی 
عدالت، حقوق بشر و آزادی می دانند، به راحتی 

چشم شان را بسته اند. 

وی تصریح کرد: یک گروه محدود صهیونیست 
آدم کشی می کنند، بیمارستان ها و خانه ها را از 
بین می برند و آمریکا و اروپا هم به راحتی دفاع 
می کنند؛ اما اگر یک صدم این رفتار را کشــور 
دیگری با هر کشــوری روا دارد، تمام نهادهای 
حقوق بشری دنیا آسمان را به زمین می دوزند.

سید حســن خمینی با بیان اینکه این مسأله 
ابعاد خوب هــم دارد، اظهار داشــت: یکی از 
بحث های دینی ما »فلسفه شُرور« است. حتما 
حکمتی داشته  که  خداوند »شرّ« را خلق کرده  
است. یکی از فلسفه های شرارت صهیونیست ها 
این اســت  که دنیا را بیدار کرده  اســت. یعنی 
واقعــا قبل از حادثه ۷ اکتبر، شــاید جهان به 
این وســعت نســبت  به  بحث صهیونیســم و 

صهیونیست ها حساس نبود. 
یادگار امام با اشــاره به حمله  آمریکا به یمن، 
اظهار داشــت: شما اصل و ریشــه این دعوا را 
نمی بینید؛ به اینکه یک گروهی دارند ملتی را 

به قتل می رسانند. وقتی یک کشوری یا قومی به 
دفاع بر می خیزند، به جای اینکه علت العلل که 
صهیونیست ها هستند را سر جایشان بنشانند، 
با کســانی  که  با کمترین امکانات می جنگند، 

برخورد می کنند.
ســید حســن خمینی با اشــاره به اختلافات 
فرقه ای، اظهار داشت: نزاع های فرقه ای بین ما 
بزرگترین مسیری است که دشمنان می توانند 
از آن ورود پیدا کنند. البته مقابله با این مسیر 
متأســفانه هم در میان شیعیان و هم در میان 
اهل سنت  مخالف دارد و کسانی  هستند که از 

بیرون بر این نزاع می دمند. 
یادگار امام یادآور شــد: الحمدلله اهل ســنت  
ایران خوب پیشــرفت کرده اند و مسائل را هم 
خیلی خوب رصد می کنند. اما در دو طرف یک 
ســری آدم هایی هستند که انگار هیچ فهمی از 
روزگار خودشــان  ندارند. وی افزود: توهین ها 
به مقدســات همدیگر و تکفیرهــا راه را برای  

پیشــرفت اهل سنت در هرم منزلت اجتماعی 
ایران بسته اســت؛ اینها کارهای غلطی است. 
واقعیت این است که نباید فقط به برادران اهل 
سنت گفت که شــما وحدت کنید، بلکه همه 
طرف ها باید این مسأله را رعایت کنند. یادگار 
امام یادآور شــد: الحمدلله داستان اتحاد، یکی 
بودن، همدلی و برادری طرفداران زیادی دارد؛ 

ولی حتی اگر کم هم باشد، نباید نسبت  به  آن  
بی تفاوت باشیم. 

واقعا در شرایط سختی هستیم و آمادگی جهان 
اســلام برای یک جهش بــزرگ و یک فرصت 
طلایی پیش روی ماســت ؛ از این فرصت های 
طلایی در تاریخ کم پیش می آید و ان شــاءالله 

این اتفاق بیفتد.

جواد امام درباره جزئیات راهبرد انتخاباتی جبهه اصلاحات توضیح داد

اصلاحطلبانآمادهگفتوگو
انتخابات باید معنا پیدا کند

نماینده سمیرم:

مردم فکر می کنند مجلس بی خاصیت شده است

سیدحسن خمینی در دیدار جمعی از اهالی اهل سنت استان گلستان تشریح کرد

نزاع های فرقه ای بزرگترین مسیر ورود دشمنان

نماینــده مردم تبریز در مجلس گفت: عملکرد مجلس 
و دولــت بزرگ تریــن و مهم ترین عامل قهــر مردم با 

صندوق های رای است.
به گزارش منیبــان، احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز 
در مجلــس، در ارزیابی عملکرد مجلس یازدهم گفت: 
مجلس یازدهم در برخورد با دولت حســن روحانی و 
سیدابراهیم رئیســی عملکرد متفاوتی را از خود نشان 
داد. مــا به عنوان نامزدهــای انتخابات مجلس یازدهم 
شــعارهایی را مطرح کردیــم مثل شــفافیت، اعلام 
اسامی مسببین بورس، حادثه بنزین، .. و به مردم گفتیم 
ما بــه مجلس خواهیم رفت تا دولت را در این رابطه ها 
مورد بازخواست قرار دهیم، اما در واقعیت به هیچ کدام 

از این شعارها جامه عمل پوشانده نشد.
او افزود: متاســفانه موضوع شفافیت که خیلی موضوع 
مهمی بود در همین مجلس یازدهم به مرور به فراموشی 
سپرده شد. حتی سامانه شفافیت که ما داوطلبانه اعلام 
کردیم که آراءمان را به جامعه اطلاع دهیم در مقاطعی 

که مردم می خواستند بدانند رای نماینده ها چیست آراء 
نمایندگان در سامانه آپلود نشد یعنی کار داوطلبانه که 

نیازمند قانون هم نبود ناقص صورت گرفت.
علیرضابیگی تصریح کرد: از یک طرف فاصله شــعار تا 
عمل و از ســوی دیگر تعارض منافــع مجلس را وادار 
کرد که عدم  شــفافیت را انتخاب کند. اکنون مجلس 
در موضاعاتی مثل صیانت از کاربران در فضای مجازی 
و حجــاب و عفاف ترجیح داد که مردم در جریان کم و 
کیف آنچه در مجلس و مســیر قانون گذاری می گذرد 
قرار نگیرند که حقیقتاً ایراد بزرگی به این دوره مجلس 
است. نماینده تبریز اظهار کرد: مجلس یازدهم عملکرد 
ضعیفی داشته اســت و این را از اوضاع و احوال کشور 
می توان متوجه شــد. یعنی نه تنهــا تغییر مثبتی در 
جامعه ایجاد نشــده اســت بلکه روند نزولی را در اداره 
کشــور شــاهد هســتیم. او در پایان خاطرنشان کرد: 
عملکرد مجلــس و دولت بزرگ ترین و مهم ترین عامل 

قهر مردم با صندوق های رای است.

رئیس فراکسیون کارگری گفت: به وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی این تذکر را می دهم که در شورای عالی 
کار حداقل افزایش مزد کارگران را در کف ۴۰ درصد 

در نظر بگیرند و نگران بخش مالی نباشند.
به گزارش ایلنــا، علی بابایی کارنامی، درباره انتقادات 
دولت نســبت به افزایش حقوق کارکنان از ۱۸ درصد 
بــه 2۰ درصد گفت: مجلس با توجه به شــرایطی که 
کشور از نظر شاخص های تورمی دارد، جمع بندی اش 
این اســت کــه برای کارمنــدان 2۰ درصــد و برای 
کارگران حدود 2۷ الــی 2۸ درصد افزایش حقوق به 

دولت پیشنهاد بدهد.
رئیس فراکســیون کارگری مجلس ادامــه داد: کف 
حداقل حقوق و مزد کارمندان را ۱۰ میلیون تومان در 
نظر گرفته اند و این یعنی ۴۰ درصد حداقل حقوق را 
افزایــش داده اند، به همین خاطر به وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی این تذکر را می دهم که در شورای عالی 
کار حداقل افزایش مزد کارگران را در کف ۴۰ درصد 

در نظر بگیرند و نگران بخش مالی نباشند.
وی تاکید کرد: این بار مالی نیست، این سرمایه گذاری 
است؛ ســرمایه گذاری مدیریت فقط لزوماً رفتن پول 
از جیب دولت نیســت پس بهره وری چه می شــود؟ 
ما می خواهیم کشــور را اداره کنیم،  به همین خاطر 
اعتقاد داریم اظهارنظر دولت در این خصوص از سوی 
هر کسی باشد غیرمنطقی است لذا خویشتن دار باشند 

و بگذارند مملکت اداره شود.
بابایی کارنامی خاطرنشان کرد: نمایندگان مجلس هم 
لابد می فهمند اگر یک جا بار مالی دارد، چقدر شورای 
نگهبان نســبت به اصل هفتاد وپنجی شدن طرح ها و 
لوایح حساســیت دارد و مجلس مغایرت این مساله با 
قانون اساسی را می داند، اما در سر جمع، نباید ناترازی 
و کسری بودجه در کشور ایجاد شود و این به بندهای 

دیگر ربطی ندارد.
رئیس فراکسیون کارگری درباره بررسی مزد منقطه ای 

گفت: من مخالف صد در صد مزد منطقه ای هستم.

نماینده تبریز در مجلس تشریح کرد

عملکرد مجلس و دولت مهم ترین عامل قهر مردم با صندوق  ها 
تذکر رئیس فراکسیون کارگری به وزیر کار:

حداقل افزایش مزد کارگران را ۴۰ درصد درنظر بگیرند



 کدام حکومت دینی؟
هادی سروش

جلد ســی و یکم مجموعه آثار شهید استاد مطهری که اخیرا منتشر شده را 
می خواندم .بخش اول آن درباره »حکومت« است .در آنجا استاد مطهری سه 

مطلب عالی دارد:
اول؛ در مورد دموکراســی؛ حقِ انتخاب قابل قبول و قابل تحسین است، ولی 
حکومت دموکراسی از نوع غربی آن کامل نیست. بله، گرچه نظر به آسایش 
مــردم دارد، اما نیازهــای غیرمادیِ آدمی و حقوق الهــی را در نظر ندارد و 
لذا نمی تواند تمام حق انســان را ایفاء کند و باید گفت: مســئله بالاتر از این 
حرف هاست. دوم ؛ نوع حکومت از نظر شیعه در عصر غیبت امام معصوم)ع(؛ 
حکومت علی السویه است که حق همه مردم است. یعنی؛ هر کسی با داشتن 
شــرط علم و عدل صلاحیت ورود در راس هرم قدرت را دارد و این در واقع 
نفیِ لحاظ ادعای حق طبیعی و یا حق موروثی و یا حق برگزیدگی و اشرافیت 

در شخص حاکم است.
ســوم؛ مهم در حکومت، فقط رســیدگی به زندگی مردم نیســت، و این از 
بدیهیات حکمرانی اســلامی است که مردم باید بتوانند راحت زندگی کنند. 
مهم این است؛ حکومت، در برابر »انسانیت« مسئولیت دارد. انسانیت، شامل 
مســئولیت در برابر ده نسل آینده نیز می باشد، چون تمام بشریت یک واحد 

است که باید سیر کمالی را برای همگان قائل باشیم .
به نظر اینجانب این تئوری، درســت ترین قرائت از »تئوری حکومت دینی« 

است.
می پذیرم؛ این تئوریِ برگزیده درباره »حکومت دینی«، با قرائت هایی که این 
روزها مورد تبلیغ است، فاصله دارد! سخن آخر؛ به حکم عقل، اگر در بخش 
تئوری و نظــری، انحرافی پدید آمده! و یا در بخش رفتاری، موفق نبوده ایم! 

باید آسیب شناسی کرد و نقطه آسیب و فساد را پیدا کرد.

یادداشت


